



جامعة الموصل
كلية التربية البدنية وعلوم الرياضة

بناء مقياس الإدراك المكاني وعلاقته بالتفكير الخططي الهجومي لدى لاعبي كرة قدم الصالات المتقدمين

مصطفى راشد سليمان

رسالة ماجستير
كلية التربية البدنية وعلوم الرياضة

بإشراف
أ.م.د. عمر سمير ذنون ملا حمو

٢٠٢١ م

١٤٤٣ هـ

ملخص الرسالة

"بناء مقياس الإدراك المكاني وعلاقته بالتفكير الخططي الهجومي لدى لاعبي كرة قدم الصالات المتقدمين"

إشراف	الباحث
أ.م.د. عمر سمير ذنون ملا حمو	مصطفى راشد سليمان
١٤٤٣ هـ	٢٠٢١ م

هدف البحث الى:

١. بناء مقياس الإدراك المكاني لدى لاعبي كرة قدم الصالات المتقدمين.
٢. وضع درجات ومستويات معيارية لمقياس الإدراك المكاني لدى لاعبي كرة قدم الصالات المتقدمين.
٣. التعرف على مستوى الإدراك المكاني ومستوى التفكير الخططي الهجومي لدى لاعبي كرة قدم الصالات المتقدمين.
٤. التعرف على العلاقة بين الإدراك المكاني والتفكير الخططي الهجومي لدى لاعبي كرة قدم الصالات المتقدمين.

ولتحقيق الاهداف والوصول الى النتائج افترض الباحث :

١. وجود علاقة طردية معنوية بين الإدراك المكاني والتفكير الخططي الهجومي للاعبي كرة قدم الصالات المتقدمين.
- استخدم الباحث للمنهج الوصفي بأسلوبيه المسحي والارتباطي لملاءتهما وطبيعة البحث، فيما حدد مجتمع البحث من لاعبي اندية الدوري العراقي الممتاز بكرة قدم الصالات للموسم الرياضي (٢٠٢٠-٢٠٢١) والبالغ عددهم (٢٢٠) لاعباً، في حين تكونت عينة البحث من (١٦٠) لاعباً يمثلون ما يقارب (٧٢ %) من مجتمع البحث، وقد تم تقسيم عينة البحث الى عينتين (البناء والتطبيق) فقد شملت عينة البناء (٨٠) لاعباً، أما عينة التطبيق فقد شملت (٤٠) لاعباً، واستخدم الباحث تحليل المحتوى، والاستبيان، والمقابلة الشخصية كوسائل لجمع البيانات، ولغرض بناء مقياس الإدراك المكاني قام الباحث بتباعد جميع الخطوات العلمية في بناء المقاييس، والتي افرزت الوصول الى بناء مقياس الإدراك المكاني لدى لاعبي كرة قدم الصالات بصورته النهائية والمتكون من (٢٥) فقرة، ولتحقيق اهداف البحث استعان الباحث بمقياس التفكير الخططي الهجومي المعد من قبل (الدوري، ٢٠١٨) حيث قام الباحث بتعديل طريقة حساب الدرجة الخاصة بمجال سرعة التفكير الخططي من خلال توحيد زمن ظهور الموقف لمدة

زمنية قدرها (١٢) ثانية، واقتصرت الوسائل الاحصائية التي تم حسابها بواسطة البرنامج الاحصائي (SPSS) تحقيقاً لأغراض البحث على (النسبة المئوية، والوسط الحسابي، والانحراف المعياري، ومعامل الالتواء، ومعامل الارتباط البسيط، والدرجة المعيارية (6 سكما)،

وقد استنتج الباحث ما يأتي:

١. تم التوصل الى بناء مقياس الإدراك المكاني لدى لاعبي كرة قدم الصالات في الدوري العراقي الممتاز، والمتكون من ٢٥ فقرة.
٢. تم وضع الدرجات، والمستويات المعيارية لمقياس الإدراك المكاني لدى لاعبي كرة قدم الصالات في الدوري العراقي الممتاز.
٣. للإدراك المكاني ارتباطاً معنوياً طردياً بالتفكير الخططي الهجومي لدى لاعبي كرة قدم الصالات في الدوري العراقي الممتاز.

وقد أوصى الباحث بالآتي:

١. اعتماد مقياس الإدراك المكاني الذي افرزته الدراسة في تقييم مستوى الإدراك المكاني لدى لاعبي كرة قدم الصالات المتقدمين.
٢. الاعتماد على الجداول المعيارية لمقياس الإدراك المكاني في اعطاء المستويات للاعبين.
٣. العمل على تطوير مستوى التفكير الخططي للاعبين بشكل افضل من قبل الملاك التدريبي ، وذلك عن طريق عمل الاتحاد العراقي لكرة القدم - لجنة كرة قدم الصالات والشاطئية، على اقامة دورات ارشادية للمدربين تعمل على تطوير التفكير والمعرفة الخططية لدى لاعبي كرة قدم الصالات في اثناء الوحدات التدريبية ، وبما يتلاءم مع تطور اللعبة .
٤. بناء مقاييس للإدراك المكاني للفعاليات الفرقية الاخرى.

Univercity of Mosul
College of Physical Education
And Sport Sciences



Constructing a Scale of Spatial Perception and its Relationship to the Offensive Tactical Thinking of Advanced Futsal Players

Mustafa Rashid Suliman

Master Thesis of
College of Physical Education and Sport Sciences

Supervised By :
A.Prof.Dr. Omar Sameer Thanoon

1443 A.H.

2021 A.D.

Constructing a Scale of Spatial Perception and its Relationship to the Offensive Tactical Thinking of Advanced Futsal Players

By

Supervisors
A.Prof.Dr. Omar Sameer Thanoon
1443 A.H.

researcher
Mustafa Rashid Suliman
2021 A.D.

Abstract

The research aims to :

1. Constructing a scale of spatial perception of advanced futsal players.
2. Establishing standard degrees and levels for the spatial perception scale for advanced futsal players.
3. Recognizing the level of spatial perception and offensive tactical thinking among of advanced futsal players.
4. Recognizing the relationship between spatial perception and tactical thinking among advanced futsal players.

In order to achieve the goals and reach the results, the researcher assumed:

1. There is a significant direct relationship between spatial perception and offensive tactical thinking of advanced futsal players.

The researcher used the descriptive approach with its survey and correlational methods for its convenience to the research nature , While the research community determined of the players of the Iraqi Premier League clubs in futsal for the season (2020-2021), which numbered (220) players , Where the research sample consisted of (160) players representing approximately (72%) of the research community, and the research sample was divided into two samples (construction and application), the construction sample included (80) players, and the application sample included (40) players , The researcher used content analysis, questionnaire, and personal interview as means of data collection, and for the purpose of constructing the spatial perception scale, the researcher followed all the scientific steps in constructing the scales , Which resulted in reaching the construction of the spatial perception scale for futsal players in its final form, which consists of (25) items . To achieve the research objectives, the researcher used the offensive tactical thinking scale prepared by Al-Douri (2018), where the researcher modified the method of calculating the degree of tactical thinking speed by standardizing the time of the situation emergence to (12) seconds . The statistical means that were calculated by the statistical program (SPSS) for the purposes of the research were limited to

(percentage, arithmetic mean, standard deviation, skew modulus, simple correlation coefficient, and standard score 6 sigma) .

The researcher concluded:

1. The spatial perception scale of the futsal players in the Iraqi Premier League was constructed , and it consisted of 25 items.
2. The grades and standard levels of the spatial perception scale for futsal players in the Iraqi Premier League were established.
3. The spatial perception is positively related to the offensive tactical thinking of the futsal players in the Iraqi Premier League.

The researcher recommended:

1. Adopting the spatial awareness scale that was produced by the study in evaluating the spatial awareness level of the advanced futsal players.
2. Adopting the standard tables of the spatial awareness scale in giving the levels to the players.
3. Working on developing the level of tactical thinking for the players by the training staff, through the work of the Iraqi Football Association - Futsal and Beach Committee, to set up instructive courses for coaches, so that it works to develop thinking and tactical knowledge among Futsal players during the training units, and in line with the development of the game.
4. constructing scales of spatial perception for other team activities.